
 

 انتقال آب دریای خزر برای
 احیای تالاب میانکاله و خلیج گرگان

معاون محیط زیست دریایی و تالاب ها با اشاره به آغاز طرح 
جامع احیای تالاب میانکاله و خلیج گرگان گفت: باید اقدام 
مؤثری برای انتقال آب از دریای خزر برای احیای این دو تالاب 
انجام دهیم. احمدرضا لاهیجان زاده معاون محیط زیست 
دریایی و تالاب ها درباره اقدامات عملکردی این معاونت در 
شش ماهه دوم سال گذشته، به مهر گفت: معاونت دریایی 
و تالاب ها یکی از تخصصی ترین و پرکارترین معاونت های 
سازمان حفاظت محیط زیست است که هم باید در پهنه آبی 
دریا فعالیت نظارتی و پژوهشی داشته باشد و هم در طول 
سواحل و پهنه های منتهی به دریا توسعه دریا محور را رصد و 
سیاست گذاری نماید. به این مسئولیت ها موضوع بسیار مهم 
و تخصصی حفاظت و احیای تالاب ها را هم باید اضافه نمود. 
وی افزود: افزون بر این تعهدات بین المللی نظیر کنوانسیون 
، کنوانسیون  تهران برای حفاظت از محیط زیست دریای خزر
لندن برای جلوگیری از آلودگی دریا ناشی از دفع مواد زائد و دیگر 
مواد و زباله، کنوانسیون مارپل برای جلوگیری از آلودگی ناشی از 
کشتی ها و کنوانسیون منطقه ای کویت موسوم به رابمی برای 
حفاظت از محیط زیست خلیج فارس و دریای عمان به عنوان 
تعهدات در حوزه دریا و کنوانسیون رامسر برای حفاظت از 
تالاب ها و پرندگان مهاجر را به فعالیت های این معاونت باید 

اضافه کرد. 
معاون محیط زیست دریایی و تالاب ها گفت: در سال های 
از  یکی  توسعه دریامحور به  عنوان  تحت  موضوعی  اخیر 
سیاست های اصلی نظام در اسناد بالادستی تبدیل شده 
است. توسعه دریامحور به این دلیل مطرح می شود که با توجه 
به تقسیم بندی جغرافیایی که در ایران وجود دارد، عمده منابع 
آبی ما در یک پهنه محدود از کشور، یعنی نیمه غربی کشور قرار 
گرفته و محدوده مرکزی و شرق کشور از این منبع مهم حیاتی 
در حداقل قرار دارد. وی گفت: با این حال، توسعه جمعیت و 
به تناسب آن، توسعه صنعت و کشاورزی نیز تا حدی در این 
مناطق صورت گرفته که دیگر جوابگوی این میزان از جمعیت 
کشور در بسیاری از مناطق کم آب نیست. ضمن اینکه به 
دلیل عدم توسعه و استقرار جمعیت به سمت دریا خصوصاً 
سواحل جنوب، بارگذاری بیش از توان قابل تحمل سرزمینی 
بر منابع آبی وارد شده و دچار مشکلات عدیده ای در داخل 
سرزمین شده ایم. به عنوان مثال، سفره های آب زیرزمینی 
ما به شدت کاهش یافته است. با پایین رفتن سفره های آب 
ک را از دست داده و بسیاری از پهنه ها با  زیرزمینی، رطوبت خا
پدیده گرد و غبار مواجه شدند. وی افزود: با کاهش سفره های 
آب زیرزمینی، کیفیت آب نیز کاهش یافته و مناسب برای 
فعالیت هایی نظیر کشاورزی نیست. بدتر از همه، فرونشست 
کاهش سفره های آب زیرزمینی، متأسفانه  زمین است. با 
فرونشست زمین را در استان های زیادی شاهد هستیم و این 
فرونشست در ۳۰ استان به نسبت های مختلفی اتفاق افتاده 
است؛ از فرونشست ۲ سانتی متری در سال تا فرونشست 
بالای ۴۰ سانتی متر در سال گزارش شده و حتی در مناطقی 
در استان های کویری، فرونشست بیش از این ارقام در سال 
، یک الزام  نیز گزارش شده است. بنابراین، توسعه دریامحور
برای توسعه آینده کشور است. لاهیجان زاده تصریح کرد: 
کشورهایی که سواحل بسیار کمتری از ما دارند، توانسته اند 
ثروت زیادی از طریق دریا و اقتصاد آبی به دست آورند؛ اما 
ما با وجود اینکه نزدیک به ۶ هزار کیلومتر طول سواحل در 
شمال و جنوب داریم، هیچ گاه نتوانسته ایم از این ظرفیت و 
فرصت خدادادی بهره برداری کنیم. به عنوان مثال، به لحاظ 
جمعیتی، شاید ۱۰ درصد جمعیت ما در کنار این سواحل 
طولانی مستقر شده اند و عمده جمعیت در درون سرزمین قرار 
دارد. بنابراین، بحث دریامحور در اولویت فعالیت های دولت 
کید  و مجلس قرار گرفته و در برنامه هفتم پیشرفت نیز مورد تأ
قرار گرفته است. معاون محیط زیست دریایی و تالاب ها افزود: 
یکی دیگر از اقداماتی که به تازگی به اتمام رسید، بحث تعیین 
استاندارد تخلیه پساب به دریا بود که حدود سه سال پیش 
، علاوه بر اینکه  مطالعات آن انجام و ابلاغ شد. در دوره اخیر
این موضوع را نهایی کردیم و جزو استانداردهای ما لحاظ 
می شود، مطالعات استانداردهای تخلیه به تالاب های کشور 
نیز به اتمام رسیده و جزو برنامه های ۱۴۰۴ است که بتوانیم این 
مطالعات و استانداردها را به مرحله ابلاغ برسانیم و قانونمند 
کنیم. همان طور که می دانید، بسیاری از تالاب های ما ساحلی 

هستند و در طول سواحل استقرار دارند. 

بیمارستان امام خمینی صومعه سرا
خدمات دهی بیمارستان امام خمینی صومعه سرا در ایام 
عید و تعطیلات واقعا افتضاح است هیچ دکتر متخصص و 
پزشکی در بیمارستان حضور نداشت و بیماران برای بستری 
با مشکلات زیادی روبه رو بودند. از مسئولان تقاضا داریم که 

به این موضوع رسیدگی کنند. 
صفایی ازصومعه سرا

اتوبوسرانی مشهد
اتوبوسرانی مشهد در تعطیلات و شب های قدر خیلی 
ضعیف عمل کرد و زائرین با مشکلات فراوانی روبه رو بوده اند 
از مسئولان تقاضا داریم که به این مشکلات رسیدگی کنند 
تا زائرین در تعطیلات بعدی به این مشکلات برخورد نکنند. 
یوسفی از تهران

خاموشی پل های مکانیزه 
پل های مکانیزه فلکه شهرداری گرگان؛ استان گلستان 
در دو قدمی شهرداری این شهر همیشه خاموش است و 
عابران مجبورند از زیر پل ها رفت و آمد کنند! چرا عوامل 
سازمان ترافیک شهرداری نسبت به رفع مشکل ایجاد شده 

بی تفاوتند؟
الناز قاسمی از گرگان

از  محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
چندروز مانده به سال جدید، خبر چندحفاری 
غیرمجاز در اطراف برخی امامزاده های اطراف 
، در استان های فارس، سمنان  چند شهر
و قزوین و لرستان منتشر شد. در این میان 
در  گنج،  یافتن  هدف  با  غیرمجاز  حفاری 
در  زهرا،  بویین  شهرستان  در  امامزاده ای 
استان قزوین به شدت مورد توجه قرارگرفت 
که تصاویر مربوط به آن نیز منتشر و تکثیر شد. 
حفاران غیرمجاز شبانه به امامزاده قاسم 
در روستای حاجی عرب شهرستان بویین 
زهرا رفتند و گودبرداری گسترده ای در این 
امامزاده انجام دادند   گودالی عمیق در زیر 
ضریح امامزاده ایجاد کردند. براساس تصاویر 
حفاران  مجازی،  فضای  در  شده  منتشر 
غیرمجاز در هفته اول تعطیلات نوروزی به 
امامزاده قاسم روستای حاجی عرب که یک 
بنای تاریخی است هجوم برده و با برداشتن 
سنگ مقبره امامزاده و خالی کردن زیر ضریح 
گذاشتند.  امامزاده خرابی زیادی بر جای 
آن ها پس از انجام حفاری زیر ضریح امامزاده 
قاسم با استفاده از ابزارهای چوبی ضریح 
امامزاده را برای جلوگیری از سقوط آن به داخل 
گودال روی هوا نگاه داشته اند. هنوز مشخص 
سرقت  از  غیر  غیرمجاز  حفاران  که  نیست 
پول های داخل امامزاده چه آثاری از این 
اقدام غیرقانونی خود از حفاری امامزاده قاسم 
روستای حاجی عرب بویین زهرا به دست 
آورده اند. بافت تاریخی روستای حاجی عرب 
شهرستان بویین زهرا در دهستان سگزآباد 
استان قزوین در حال بررسی برای ثبت ملی 
است و احتمالا جایگاه امامزاده این روستا 
نیز در پرونده ثبت ملی بافت تاریخی روستای 

حاجی عرب لحاظ می شد. 
گذشته به  حفاران غیرمجاز در ماه های 
چندین امامزاده در نقاط مختلف کشور در 
استان های فارس و سمنان و حتی لرستان 
هجوم برده بودند و حالا درست در تعطیلات 
نوروز امامزاده قاسم روستای حاجی عرب 
از تخریب ها مصون نماند و زیر امامزاده با 
هدف رسیدن به سراب گنج خالی شد. این 
درحالی بود که روز گذشته ادعایی مبنی بر 
یافتن عتیقه در بهشت زهرای تهران نیز در 
خبرگزاری ها منتشر شد که درباره این موضوع، 
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شهرداری 
که این موضوع واقعی  تهران، به مهرگفت 

نیست و هیچ عتیقه ای در کار نبوده است. 
   بی اطلاعی متولیان به دلیل تعطیلات

در راستای خبر حفاری غیرمجاز در اطراف 
بوئین زهرا، با نماینده بوئین زهرا در مجلس 
که به دلیل  گرفتیم  شورای اسلامی تماس 
نداشتن وقت و شلوغ بودن، پاسخی ندادند. 

کستان نیز  این درحالی بود که نماینده مردم تا
در گفت وگو با »آرمان ملی« اظهار کرد که از این 

موضوع بی اطلاع است. 
حفاری  موضوع  بررسی  برای  همچنین 
قاسم  امامزاده  در  گرفته  صورت  غیرمجاز 
روستای حاجی عرب، ایلنا سراغ مسئولین 
میراث فرهنگی استان قزوین رفته بود و آن ها 
گفته بودند از حفاری غیرمجاز در دهستان 
سگزآباد قزوین و روستای حاجی عرب مطلع 
شده و موضوع را به اطلاع یگان حفاظت 

میراث فرهنگی استاد قزوین رسانده اند. 
مدیرکل میراث فرهنگی استان قزوین نیز در 
گفت وگو با ایلنا اعلام کرد که مدیریت امامزاده ها 
در اختیار ادارات اوقاف است اما ثبت ملی 
امامزاده های تاریخی و آثار و بناهای در اختیار 

اوقاف برعهده وزارت میراث فرهنگی است. 
در  بیشتر  اطلاع رسانی  و  اظهارنظر  او 
گرفته در  خصوص حفاری غیرمجاز صورت 
امامزاده قاسم روستای حاجی عرب بویین 
کسب اطلاعات بیشتر  زهرا را به پیگیری و 
کرد.  این درحالی  در این خصوص موکول 
است که ایلنا پس از این اظهارات در تماس با 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قزوین نظر 
اوقاف در خصوص حفاری غیرمجاز صورت 
گرفته در امامزاده قاسم بویین زهرا را جویا شد 
و حجت الاسلام مرتضی کریمی، اعلام کرد که 
رئیس اوقاف شهرستان بویین زهرا باید در این 
مورد اظهارنظر کند. مجید نانکلی، رئیس اداره 
اوقاف شهرستان بویین زهرا با اعلام اینکه از 
حفاری غیرمجاز صورت گرفته در امامزاده 
روستای حاجی عرب به دلیل رفتن به سفر 
نوروزی بی اطلاع است هرگونه اظهارنظر در 

این خصوص را به دیدار حضوری موکول کرد. 
   امامزاده حرمت دارد

در همین راستا، رقیه حاتمی پور، کارشناس 

گردشگری و مدیرعامل هلدینگ گردشگری 
در  فلامینگو، درباره حفاری های غیرمجاز 
اطراف چند امامزاده، با اعلام اینکه در جریان 
این اخبار نبوده است، به »آرمان ملی« گفت: 
که این اخبار در حد محدود  ما امیدواریم 
اتفاق افتاده باشد و همین هم مذموم است. 
در هر قد و اندازه ای هم که این اتفاق افتاده 
باشد، مذموم است. زیرا امامزاده ها متولی 
دارد. متولی امامزاده مسئولیت حفظ قداست 
آن محیط و مکان دارد. اسمش امامزاده 
است، یک گذر یا خانه معمولی یا مکان عادی 
نیست. می گویند، حرمت مسجد را متولی اش 
ایرانی  معروف  اصطلاح  این  می دارد.  نگه 
است که داریم و اعتقاد داریم متولی مکانی 
که قداستش را مردم قبول دارند، باید حفظ 
شود. این مساله هم توسط متولی آن مکان 
حفظ می شود. حالا خدام یا مسئول و نگهبان 
آنجا، هرکسی که هست، این وظیفه برعهده آن 
است. اولا باید آدم بسیار با ایمان و درستکاری 
گر  باشد و این متولی باید پاسخگو باشد که ا
یک چنین اتفاقی افتاده است، این ضررش 
مادی نیست، به حرمت یک مکان مذهبی 

اسائه ادب شده است. 
اینکه  بیان  با  گردشگری  کارشناس  این 
کرد:  بیان  است،  مسئول  امامزاده  متولی 
فردی که نگهبان یا متولی این مکان است، 
مسئول است. مسئول و شریک این اتفاق 
است. بنابراین ما باید با یک تامل عمیق به 
این موضوع نگاه کنیم. اینکه حتی حریم یک 
امامزاده هم مصونیت ندارد. زیرا این افراد 
خودشان نمی توانند به تنهایی و بدون کمک 
این اقدامات را انجام دهند. یا باید از غفلت 
متولی استفاده کنند، یا با هماهنگی آنها این 
اتفاق بیفتد، که باز در هر دو حالت، اتفاق 
بسیار بد و مذمومی افتاده است. حتما باید 

برخوردهای جدی و قانونمند صورت گیرد. 
ابزار قانونی وجود دارد، ولی ما متاسفانه در 
مورد این اتفاقات منفی گاهی تسامح می کنیم 
و ملاحظاتی داریم که این ملاحظات سبب 
می شود که افراد جری شوند. از تعطیلی و از 
شاید نبود نظارت کافی و درست، یک همچین 
سوءاستفاده ای می شود، که نظر افراد را به 
خود جلب می کند و این اخبار حتما سبب 
ناراحتی مردم هم می شود. من شدیدا این را 
گر می دانستند که در این  محکوم می کنم و ا
مکان ها ذخایری وجود دارد، باید میراث 
فرهنگی مسئولیت حفاظت از این اشیا را 
برعهده می گرفت. همچنین امامزاده ها هم 
پاسخگو  باید  که  هستند  متولیانی  زیرنظر 
باشند و حتما برای دستگیری خاطیان با یک 
ضرب الاجل فوری اقدام کنند که دیگر تکرار 
گر برخورد جدی با این افراد  نشود. وگرنه ا
نشود، احتمال اینکه مکان های دیگر، لزوما نه 
تنها اطراف امامزاده، که حتی در داخل بارگاه، 
مسجد یا موزه و مکانی تاریخی، هم ممکن 

است این قبیل اتفاقات تلخ تکرار شود. 
حاتمی پور درباره تاثیر این اخبار بد بر 
گردشگران، نیز افزود: گردشگرانمان وقتی برای 
بازدید و دیدن از مکان های تاریخی، معنوی 
و مذهبی، موزه ها، می روند، این اتفاقات در 
ذهن آنها هم اثر منفی می گذارد. غیر از اینکه 
خبرش خوب نیست، در ذهن گردشگرانی 
که اعتقاد دارند و به قصد زیارت هم می روند، 
اثر مخربی به جای می گذارد و تبعاتش بیشتر 
از آن است که تصور کنیم چند ظرف عتیقه یا 
دفینه ارزشمندی دزدیده شده است. تبعات 
فرهنگی و اثرات آن بر اعتقاد و اعتماد مردم، 

روی امنیت مکان ها می گذارد. 
در  عتیقه  کشف  غیرواقعی  ادعای     

بهشت زهرا 
غیر از اخباری که در مورد حفر غیرقانونی 
در چند امامزاده در شهرهای دیگر انتشار 
یافت، حالا دیروز خبری مبنی بر ادعای کشف 
عتیقه در بهشت زهرا منتشر شد که سخنگوی 
شهرداری تهران اعلام کرد که این اتفاق نیفتاده 
است و این مساله صحت ندارد.  سخنگوی 
کنش به انتشار خبری  شهرداری تهران در وا
در فضای مجازی در مورد کشف آثار تاریخی 
در یکی از قطعات بهشت زهرا )س(، به مهر 
گفت: هیچ نوع شیء تاریخی در بهشت زهرا 
اشیای  کشف  موضوع  است.  نشده  کشف 
عتیقه و گرانبهای تاریخی در یکی از قطعه های 
کنش های  بهشت زهرا در فضای مجازی با وا
مختلفی همراه شده است. درباره این موضوع، 
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شهرداری 
تهران اعلام کرد: این موضوع واقعی نیست و 

هیچ عتیقه ای در کار نبوده است. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از حفاری های غیرمجاز در امامزاده ها در تعطیلات نوروز

حفاری غیرمجاز در چند امامزاده

افزایش کرایه ها از اول اردیبهشت 
خ  بر اساس مصوبه شورای شهر تهران، نر
از  عمومی  نقل  و  حمل  کرایه های  جدید 

ابتدای اردیبهشت ماه اعمال می شود. 
، طبق مصوبه شورای شهر  به گزارش مهر
کسی به طور میانگین  کرایه های تا تهران، 
که بر مبنای نرخ رسمی  حدود ۳۶.۸ درصد )
از  از سوی دولت است(،  تورم اعلام شده 

ابتدای اردیبهشت افزایش می یابد. 
همچنین طبق مصوبه شورای شهر تهران، 
با راه اندازی سامانه برخط هوشمند برای 
کسی در شرایط مختلف  خ کرایه تا تنظیم نر
فراهم شده  امکان  این  و جوی،  ترافیکی 
کرایه ها تا ۵۰ درصد  که در ساعات خلوت 
کاهش و در ساعات پرترافیک یا شرایط جوی 

نامناسب تا ۵۰ درصد افزایش خواهد یابد. 
خ بلیت های مبلغ دار مترو نیز از اول  نر
خواهد  افزایش  درصد   ۲۵ اردیبهشت 
یافت؛ البته در خط پرند، به دلیل نیاز به 
همسان سازی، ۱۱ درصد از افزایش نرخ بلیت 
کاسته شده است تا توازن بین نرخ های بلیت 

و همسان سازی سایر خطوط برقرار شود. 
نرخ بلیت اتوبوس های بی آرتی نیز به سال 
گذشته ۲۵ درصد و در اتوبوس های عادی 
۳۶.۸ درصد افزایش خواهد داشت بنابراین 
بهای بلیت اتوبوس های بی آرتی در سال 
بلیت  و بهای  ۷۵۰ تومان  جاری ۲ هزار و 
اتوبوس های عادی ۳ هزار تومان خواهد بود. 

افزایش خودسرانه »شهریه« 
مدارس ممنوع است

رئیس سازمان مدارس غیردولتی وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه شهریه جدیدی 
در سامانه آموزش و پرورش اعلام نشده است، 
افزایش خودسرانه شهریه  گفت:  به ایسنا 
مدارس و آموزشگاه های زبان و کنکور تخلف 
محسوب می شود.   احمد محمودزاده با 
بیان اینکه در حال حاضر برای هیچ مدرسه  
و  نهایی  مصوب،  که  شهریه ای  مرکزی،  و 
کرده باشیم، هنوز نداریم  به مدرسه ابلاغ 
گفت: مدارس پیش ثبت نامشان را بر اساس 
بخشی از شهریه موجود و نه همه شهریه 
انجام خواهند داد.  وی افزود: به هر دلیلی 
ادامه ثبت نام دانش آموز در آن مدرسه انجام 
نپذیرد و ادامه نیابد، موسس حق ندارد 
مبلغی از پیش شهریه  پرداختی دانش آموز 
که بابت سال تحصیلی جدید دریافت کرده، 
کم کند و باید همه آن چیزی را که گرفته به 

دانش آموز برگرداند. 

سبک سازی درختان پایتخت 
مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز 
شهر تهران با بیان اینکه سبک سازی درختان 
پایتخت در دستور کار است، گفت: به دلیل 
ارتفاع بالای برخی درختان و خطر سقوط تاج 
آنها هنگام وزش باد، اقدامات سبک سازی 
روی این درختان انجام می شود تا احتمال 
عبوری  خودروهای  یا  عابران  برای  خطر 
کاهش یابد. علی محمد مختاری با اشاره 
به عملیات سبک سازی در مورد درختان 
گفت: این عملیات  خشک و آفت زده ای 
نیاز  که  می شود  انجام  درختانی  مورد  در 
به قطع شدن دارند.  مدیرعامل سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران توضیح 
داد: تا زمانی که مجوز لازم برای جابه جایی 
درخت صادر شود درختان خشک یا آفت 
زده، سبک سازی شده و پس از صدور مجوز 
نیز درختان مورد نظر قطع و جابجا می شوند؛ 
البته بلافاصله پس از قطع درخت از همان 
نوع درخت اولیه و همگون در آن محل کاشت 
گر درخت موجود چنار  می شود به طور مثال ا
یا اقاقیا باشد، گونه جدید نیز باید از همان 
، وی در  نوع انتخاب می شود. به گزارش شهر
گر درخت زنده باشد آیا  پاسخ به این سوال که ا
کید  اقدام به جابه جایی آن انجام می شود، تا
گر درختی زنده باشد، هر چند ظاهر  کرد: ا
خشک داشته باشد، اجازه جابه جایی آن 
داده نمی شود تنها درختانی که به طور کامل 
خشک شده اند، پس از اطلاع رسانی دقیق، 
ج شده و همزمان درخت جایگزین با  خار

شرایط مناسب آن کاشته می شود. 

 واژگونی مینی بوس 
دانش آموزان مدرسه  تیزهوشان 

مینی بوس حامل ۲۶ نفر از دانش آموزان 
مدرسه تیزهوشان در مسیر جاده ملکان 
گون شد. براساس گزارش اولیه،  – بناب واژ
اتوبوس بر اثر عدم توجه راننده به سمت چپ 
جاده منحرف و به علت بارش باران و لغزندگی 

جاده دچار حادثه شده است.
تسنیم در خبری نوشت: در این سانحه 
انتقال  از  پس  دانش آموزان  از  نفر   ۲۳
درمان  سرپایی  صورت  به بیمارستان به 
از دانش آموزان  نفر   ۳ و  و مرخص شدند 
به همراه راننده مینی بوس ـ بنا به توصیه 

پزشکان ـ تحت درمان قرار گرفته اند.
 دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
آذربایجان شرقی پس از این حادثه دستور 
بررسی دقیق موضوع را به پلیس راه انتظامی 
کامل  گزارش  استان داد  تا نسبت به تهیه 
مبادرت کرده و اقدامات لازم برای برخورد با 
مقصر یا مقصرین حادثه اقدام های قضایی 

به عمل آید.

مدیرکل اسبق درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر با ارائه 
پیشنهادی به دبیر جدید این ستاد مبنی بر اینکه برای 
رسیدن به آمار دقیق معتادان کشور باید سرشماری انجام 
شود بر ضرورت تشکیل »تیم تحقیقاتی مستقل« برای ارزیابی 
بی طرفانه از برنامه های مبارزه با مواد مخدر و نحوه هزینه کرد 
کید کرد. »سعید صفاتیان« مدیرکل اسبق  اعتبارات آنها تا
، کارشناس و پژوهشگر حوزه  درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر
اعتیاد در گفت وگو با ایلنا به ارائه پیشنهادها به دبیر جدید این 
ستاد پرداخت و گفت: متأسفانه ستاد مبارزه با مواد مخدر 
در طی سال های گذشته در حوزه بین الملل، ضعیف عمل 
کرده است و توجه به این موضوع اولین پیشنهادم است. دو 
دهه پیش در حوزه بین الملل در مبارزه با مواد مخدر فعالیت 
بیشتری داشتیم. دفتر مبارزه با مواد مخدر و جرم سازمان 
ملل که در ایران فعالیت می کند. تشکیلات و ساختاری دارد و 
وظایف قانونی مشخصی در حوزه آموزش، پیشگیری و بررسی 
بر عهده دارد. اما متأسفانه هیچ کدام از این فعالیت ها در ایران 

در طی چند سال گذشته به طور مؤثر انجام نمی شود. 
دفتر  این  این،  بر  علاوه  کرد:  خاطرنشان  صفاتیان 
اجلاس هایی در سطح جهانی برگزار می کند و اخیرا هم در وین 
اجلاس سی ان دی برگزار شد. زمانی که مدیر کل درمان ستاد 
بودم، دو بار به عنوان نماینده کشور در همان اجلاس در وین 
شرکت کردم. اجلاس سی ان دی که اخیرا برگزار شد، فرصتی 
برای تبادل نظر و بررسی مسائل مرتبط با مواد مخدر در سطح 
بین المللی بود. در حوزه بین الملل باید از دفتر سازمان ملل 
بخواهیم که ایران را با توجه به اینکه در همسایگی افغانستان 
قرار دارد، به عنوان کشوری در خط مقدم مبارزه با مواد مخدر 

در نظر بگیرد. 
 اهمیت جایگاه ایران

کید بر اهمیت جایگاه ایران در خط مقدم مبارزه  وی با تا
با مواد مخدر گفت: مواد مخدر جایگاه خاصی در سازمان 
ملل دارد و ایران نیز در آنجا نماینده ای دارد. ورود به حوزه 
بین الملل در این عرصه بسیار مهم است، زیرا می تواند جایگاه 
قوی تری برای ما تثبیت کند و امکانات و بودجه های خوبی از 
دفتر سازمان ملل برای حوزه های مقابله، پیشگیری و درمان 

به دست آورد. 
مدیرکل اسبق درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر در ادامه 
تصریح کرد: نکته دوم این است که در کشور ما تعداد دقیق 
معتادان مشخص نیست و به عبارتی آمار دقیقی در این حوزه 
وجود ندارد. برخی برآوردها تعداد معتادان را بین سه تا چهار 
میلیون نفر تخمین می زنند، در حالی که این اعداد به طور 

دقیق مشخص نیستند. بنابراین، یکی از کارهای اساسی که 
دبیرکل ستاد باید انجام دهد، این است که یک سرشماری 
از وضعیت معتادان در کشور انجام دهد. این سرشماری باید 
به گونه ای باشد که مورد قبول تمامی سازمان ها، دستگاه ها، 

متخصصان و کارشناسان قرار گیرد. 
وی با اشاره به اینکه در سال های گذشته ما شاهد انجام 
یک کار تحقیقاتی بودیم، گفت: اما متأسفانه فقط یک ارگان یا 
سازمان به این موضوع ورود کرد و سایر سازمان ها آن را قبول 
نداشتند. به عنوان مثال یک سال وزارت بهداشت عددی ارائه 
داد و چند سال بعد بهزیستی عدد دیگری ارائه کرد که تقریباً با 
هم همخوانی نداشتند. این  عدم هماهنگی در آمارها می تواند 
کارآمدی در حوزه مقابله با  به تصمیم گیری های نادرست و نا
مواد مخدر منجر شود. کارشناسان این آمارها را قبول نداشتند 
و ایشان باید اقداماتی انجام دهد. نکته بعدی که باید به آن 
توجه شود، این است که بعد از حوزه بین الملل، باید آماری 

دقیق از وضعیت اعتیاد در کشور داشته باشیم. 
 خسارت میلیاردی موادمخدر به کشور

صفاتیان افزود: نکته سوم این است که طبق تحقیقات 
، مواد مخدر سالانه حدود  رسمی ستاد مبارزه با مواد مخدر
گر بخواهیم به  ده میلیارد دلار به کشور ضربه می زند. بنابراین ا
سیستم قاچاق ضربه بزنیم، یکی از برنامه های ایشان باید این 
باشد که به طور مشخص به ده میلیارد دلار خسارتی که سالانه 
به کشور وارد می شود، توجه کند. باید شناسایی کند که کدام 
سازمان ها، نهادها و ارگان ها در حوزه های مبارزه، پیشگیری 
کید کرد: دبیر جدید  و درمان در حال فعالیت هستند.  وی تا
ستاد مبارزه با مواد مخدر باید از دستگاه ها و سازمان ها 
بخواهد که به جای ارائه برنامه های جدید که متأسفانه برخی 
از آن ها پشتوانه علمی ندارند، به این فکر کنند که چه اقداماتی 
می توانند انجام دهند تا از این ده میلیارد دلار خسارت 
جلوگیری کنند. این رویکرد می تواند به بهبود وضعیت موجود 

و کاهش آسیب های ناشی از مواد مخدر کمک کند. 
 یک میلیون معتاد تحت پوشش برنامه های درمانی 

کنون  صفاتیان افزود: نکته بعدی این است که در کشور ما ا
حدود سه میلیون معتاد وجود دارد و تقریباً یک میلیون نفر 
از این افراد تحت پوشش برنامه های درمانی قرار دارند. این 
برنامه ها شامل بخش خصوصی نیز می شوند و حدود سی تا 
چهل هزار نفر پرسنل در این حوزه مشغول به کار هستند. این 
اطلاعات نشان دهنده این است که به ارزیابی دقیق و بهبود 
برنامه ها برای افزایش اثربخشی آن ها در درمان و پیشگیری از 
اعتیاد نیاز داریم. وی تصریح کرد: در کشور ما حدود هفت تا 

هشت هزار مرکز درمانی وجود دارد که به طور مستقل فعالیت 
کز می توانند به عنوان یک منبع هزینه زا برای  می کنند. این مرا
دولت محسوب نشوند و تنها کاری که دولت برای آنها انجام 
کنون حتی این  دهد، برگزاری کلاس های آموزشی باشد، اما ا
کلاس ها نیز رایگان نیستند. هزینه های مربوط به آموزش 
پزشکان و روانشناسانی که به این کلاس ها می روند، به وزارت 
بهداشت یا سازمان بهزیستی تحمیل می شود. بنابراین، دولت 

باید این بخش را تقویت کند. 
کز درمانی که اشاره کردم،  صفاتیان خاطرنشان کرد: این مرا
در حالی که حدود هشت هزار مرکز هستند، اما در برنامه های 
موفق ما در حوزه مقابله با مواد مخدر که در سطح جهانی 
شناخته شده است، به طور کامل مورد استفاده قرار نمی گیرند. 
کز  این نشان دهنده نیاز به توجه بیشتر و حمایت از این مرا
کز  برای بهبود وضعیت درمان اعتیاد در کشور است. این مرا
کز درمان نگهدارنده با  درمان اعتیاد در ایران که به آن ها مرا
متادون گفته می شود، نقش بسیار مهمی در درمان اعتیاد 
کز فعالیت می کنند، افراد بسیار  دارند. پزشکانی که در این مرا
توانمندی هستند که تلاش های زیادی کرده اند و این تجربیات 

را نمی توان نادیده گرفت. 
کز درمانی اعتیاد   رکود مرا

 ، وی با اشاره به اینکه متأسفانه، در چهار پنج سال اخیر
کز با موانع بزرگی  کز دچار رکود شده اند، گفت: این مرا این مرا
مواجه شده اند که البته این موضوع سروصدای زیادی نیز به 
همراه داشت. این موانع می تواند شامل مشکلات مالی، کمبود 
منابع، یا تغییرات در سیاست های درمانی باشند که تأثیر منفی 
کز در واقع به  کز گذاشته اند. توان این مرا بر عملکرد این مرا
تجربه و تخصص پزشکان و کادر درمانی آن ها بستگی دارد. 
کز  گر این موانع برطرف شوند و حمایت های لازم از این مرا ا
صورت گیرد، می توانند به طور مؤثری در درمان اعتیاد و کاهش 
آسیب های ناشی از آن نقش ایفا کنندکه این نیاز به توجه و 

حمایت از سوی دولت و نهادهای مربوطه دارد. 
کز درمان اعتیاد یا  کز به نام مرا صفاتیان عنوان کرد: این مرا
کز اقامتی شناخته می شوند که به معتادان متادون ارائه  مرا
می دهند. متأسفانه، وزارت بهداشت در پنج سال گذشته اعلام 
کرده که متادون باید فقط از داروخانه ها توزیع شود و پزشکان 
تنها وظیفه ویزیت بیماران را دارند. این رویکرد از نظر بسیاری 
از متخصصان که در این حوزه فعالیت می کنند، نادرست است. 
ر متادون به داروخانه ها منتقل شود، ارتباط بیمار با پزشک 
و روانشناس قطع می شود و این می تواند تأثیر منفی بر روند 

درمان داشته باشد. 
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